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)Sfatul nostru

m deschis, recent, „catalogul cu perle” al domnului 
profesor Paraschivescu și ce am citit m-a dus cu 

gândul la îndemnul din titlu. Am, oare, dreptate?
u La finanțe trebuie să punem un finanțist. Altfel, 

riscăm să punem pe altcineva. Codrin Ștefănescu
u Când faci o fraudă economică, când furi ceva, când 

faci evaziune, ai greșit, sunt păcatele tinereții. Gigi Becali
u În economie, totul conține apă. Eugen Teodorovici
u Dacă Becali are bani, eu sunt prost? Gigi Becali
u Nu iau niciun salariu, nicio indemnizație, niciun 

ban – a fost dorința mea și a celor care mă plătesc. Dumitru 
Dragomir

u La noi, șefii de partide sunt ca vacile în India. Antonie 
Iorgovan

u Avem nevoie de lideri adevărați, nu de maimuțoi 
implementați. Marian Vanghelie

u Ne dorim ca pe listele pentru alegeri să existe un 
număr cât mai mic de decedați. Mioara Mantale

u A-l exclude pe Ion Iliescu e ca și cum ai da afară par-
tidul din partid. Șerban Nicolae

u Eu și când respir, totul este electoral. Marian Vanghelie
u Din câte guverne am făcut parte, pe mine nu mă mai 

doare capul deloc. Radu Berceanu
u Există o viziune foarte clară a acestui guvern. Și vizi-

unea spune așa: România este în impas. Sebastian Vlădescu
u Suntem un partid militarizat, în sensul bun al cuvân-

tului. Gabriel Oprea  
u Domnul Iorgovan e un fel de electron sărit de pe 

orbită. Adrian Năstase
u Eu sunt președintele președințior președinților. Gigi 

Becali
u Orice ministru e pe făraș tot timpul. Sebastian Vlădescu
u Petre Mihai Băcanu seamănă cu un șobolan fiert în 

ulei de frână. Corneliu Vadim Tudor
u Gabriel Oprea este un cuc și conduce un partid de 

cuci. Aura Vasile
u Și într-un pom dacă mă pui, eu am un punct de ve-

dere. Marian Vanghelie
u Un partid politic este un organism unde se delirează 

împreună. Theodor Paleologu
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CUMPANA
Primarul comunei Cumpăna, la Summit-ul climatului 

destinat liderilor locali și regionali

)

Constanța

Pagină realizată de Ada MAXIM

A

Comuna Cumpăna 
s-a îmbogățit 

cu 4.600 de pomi

Î

S

Î
Echipa de mini-rugby „Victoria” 

Cumpăna, noi victorii în palmares

U

Târg  educațional,  
la  Cumpăna!

Campanie de informare privind accesarea 
fondurilor prin intermediul G.A.L.

sociația G.A.L „Canal Dunăre-Marea Neagră 2016” a 
organizat, în 10 noiembrie, în Sala mare de ședințe a 

Primăriei Cumpăna, campania de animare a teritoriului în lo-
calitate, în cadrul proiectului „Sprijin pentru funcționare și ani-
mare”. Proiectul face parte din Programul Național de Dezvoltare 
Rurală, finanțat de Uniunea Europeană și Guvernul României, 

prin Fondul European Agricol 
Pentru Dezvoltare Rurală – Eu- 
ropa investeşte în zonele rura-
le. Teritoriul acoperit de Gru-
pul de Acțiune Locală „Ca- 
nal Dunăre-Marea Neagră 
2016” este format din trei 
unități administrativ terito- 

riale: Cumpăna, Valu lui Traian și Poarta Albă. Proiectul vizează 
informarea populației privind programele de finanțare, stimu-
larea participării la programele de finanțare și promovarea 
măsurilor și a tipurilor de proiecte, în conformitate cu Strategia 
de Dezvoltare Locală. Campania are rolul de a informa oportu-
nitatea accesării fondurilor prin intermediul G.A.L.

n perioada 10-13 noiembrie, în oraşul Bonn 
– Germania s-a desfăşurat “Summit-ul cli-

matului destinat liderilor locali și regionali”, la cea 
de-a 23-a Conferință a Națiunilor Unite privind 
schimbările climatice (COP23), 
la care au participat 900 de dele- 
gați, din peste 81 de țări. Prima- 
rul comunei Cumpana, doamna 
Mariana Gâju, a participat la eve- 
niment în calitate de vicepre-
şedinte al Consiliului European 
al Municipalităţilor şi Regiu-
nilor. Summit-ul este punctul de 
plecare pentru inițiative și parteneriate-cheie care 
sprijină punerea în aplicare a Acordului de la Paris, 
fiind concentrat pe patru teme principale: acțiuni 

pe mai multe niveluri și guvernanță pentru a atinge 
obiectivele de la Paris privind clima, arătând ast-
fel modul în care inițiativele autorităților locale 
și regionale sprijină punerea în aplicare a planuri-

lor naționale de acțiune privind 
schimbările climatice și promo-
varea obiectivelor climatice glo- 
bale; abordări pentru dezvolta- 
rea durabilă, dezvoltarea terito- 
rială și urbană; angajamentul co- 
munităților și al mediului de afa- 
ceri pentru a asigura o implicare 
maximă a părților interesate lo- 

cale; parteneriate pentru acțiuni, conduse de auto-
ritățile locale și regionale, pentru a se răspunde nevoi- 
lor urgente ale orașelor și regiunilor vulnerabile.

n 11 noiembrie, pe Stadio-
nul Arcul de Triumf din Bu-

cureşti, a avut loc Turneul 3 al Cam-
pionatului Asociaţiei Municipale de 
Rugby Bucureşti, turneu ce a pro-
gramat etapele VII şi VIII. Echipa 
de mini-rugby a Clubului Sportiv 
„Victoria” Cumpăna, condusă de an- 
trenorul Florin Băcioiu, a înregis-
trat două victorii, ambele cu 5 - 0, în 
confruntările cu Şoimii II şi Panteli-
mon II Bucureşti. Felicitări şi succes 
mai departe, micilor sportivi!

ala de Sport din incinta Campusu-
lui Şcolar de la Cumpăna a găzduit, 

în 9 noiembrie, târgul educaţional dedi-
cat învăţământului profesional şi dual, 
organizat de către Inspectoratul Şcolar 
Judeţean Constanţa, sub titlul „Ştiu să-mi 
aleg meseria”. Au participat 13 unităţi de 
învăţământ profesional, în prezenţa pre-
fectului judeţului Constanţa, Ioan Albu, 
a subprefectului Dumitru Jeaca, Adrian 
Bereş - consilier judeţean, şi a inspecto-
rilor şcolari Gabriela Neagu şi Daniela 
Frangopol, de la I.Ş.J. Constanţa. 

Oaspeţii au fost întâmpinaţi, con-
form tradiţiei româneşti, cu pâine şi sare 
de către viceprimarul comunei Cumpăna, 
Florin Neagu, directorul Liceului Tehno-
logic “Nicolae Dumitrescu”, Monica 
Nuţi, şi directorul adjunct Daniela Cristea. 
Vizitatorii au intrat în contact cu operatori 

economici din domeniul pregătirii, dar 
şi cu consilieri şcolari care au aplicat şi 
distribuit chestionare necesare cercetării 
opţiunilor şcolare ale elevilor.

n număr de 4.600 
de copaci au fost 

plantaţi, în 18 noiem-
brie, în incinta Parcului 
Verde de lângă Sala de 
Sport “Elena Frîncu” 
din Cumpăna. Acţiunea 
a fost organizată de Au-
chan Constanţa Sud în 
colaborare cu Primăria 
Cumpăna în cadrul cam- 
paniei “Mobilizatron”.
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RECAS Timiș,

„Rog cetățenii orașului Recaș să fie mai vigilenți cu tot ce 
înfrumusețează așezarea noastră!”

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

M
Atunci când se vor- 

bește de orașul Recaș, se 
 evidențiază, nu fără o un-

dă de invidie admirativă, 
că orașul dumneavoastră se află undeva în fruntea 
clasamentului administrațiilor care au accesat, cu 
succes, fonduri europene. Este adevărat?

Dacă s-ar admite pleonasmul pentru a 
evidenția un adevăr, aș spune că este foarte adevărat! 
Ne aflăm la capitolul accesării fondurilor europene, 
pe un loc fruntaș în județul Timiș.

Foarte mulți primari reclamă enorma canti-
tate de muncă necesară accesării acestor fonduri.

Au dreptate, chiar și eu spun acest lucru, 
pentru că, dacă aș fi putut, aș mai fi finalizat și alte 
proiecte, dar așa cum spun și colegii mei, accesarea 
acestor fonduri presupune și o muncă de birou foar-
te mare, o muncă stufoasă și solicită implicarea unui 
număr extrem de mare de oameni, care oameni tre-
buie să stăpânească foarte bine această activitate.

Acum când stăm de vorbă, aveți și proiecte 
transfrontaliere?

Da, avem două astfel de proiecte cu Serbia și 
unul pe GAL. Cel dintâi proiect este în valoare de 
1,5 milioane de euro.

Privind ce?
Privind achiziția a două autospeciale noi pen- 

tru pompieri și a unei multifuncționale pentru des-
zăpeziri, pentru curățenia orașului.

Veți achiziționa și echipamente…
Cu siguranță, vom cumpăra și echipamente 

pentru pompieri, precum și un generator de curent și 
alte componente necesare.

Domnule primar, am scris în numărul trecut 
al jurnalului nostru despre intenția dumneavoastră 
de a trece la iluminatul inteligent.

Această dorință a mea face tema celui de-al 
doilea proiect. Cu un astfel de sistem de iluminat 
vom plăti cu 80% mai puțin decât plătim astăzi cu 
becurile aflate în folosință.

La cât se ridică valoarea acestui proiect?

Pavel TEODOR - Primar al orașului Recaș
ă apropii de orașul Recaș, unde „Când strugurii se strâng, și sus, la 
cramă, / Chemând culegători din șapte sate, / Lovește toamna-n scutul 

ei de-aramă.” În biroul său, domnul primar al orașului Recaș, ing. Pavel Teodor, 
se arată mereu ca om al dialogului amabil și concis.

La un million de euro!
Mi-ați vorbit, mai demult, despre dorința 

dumneavoastră de a veni în ajutorul micilor 
producători…

Cel de-al treilea proiect chiar de asta se 
ocupă. Banii obținuți pe GAL, în valoare totală de 
500.000 de euro, îi vom folosi pentru a sprijini micii 
producători agricoli. Intenționăm să achiziționăm o 
microstație de vinificație, un abator mobil și, cu ce 
mai rămâne, un buldoexcavator nou.

Ori de câte ori vă întâlnesc – și nu numai eu 
– vă aflu mereu jovial și liniștit. V-a supărat ceva 
în ultima vreme?

Da!
Ce, domnule primar?
Domnișoară, după ce am plantat, în fiecare 

an, în jur de 1.500 de pomi ornamentali, vorbesc de 
perioada cuprinsă între 2012 și 2016, căci între 2016 
și 2017 am plantat peste 3.000 de arbori ornamentali 
anual, arbori pentru care am avut toată vara mașinile 
pompierilor pe teren, fiind, după cum bine știi, o 
vară deosebit de caldă, ei bine, după tot greul îndu-
rat de acești pomi atât de plăcuți vederii, s-a găsit un 
ticălos, că altfel nu pot să-i spun, un om fără inimă, 
să taie din ei cu toporul. Totul s-a petrecut într-o no-
apte. Mai exact în noaptea de 28 septembrie.

Atunci când oamenii intră în noaptea minții, 
se declanșează noaptea Sfântului Bartolomeu.

Precum s-a și văzut. Domnișoară Roxana, nici 
azi, la mai bine de o lună distanță, nu pot înțelege 
ce a putut determina această faptă, această năpustire 
criminală asupra unor meri ornamentali.

Să sperăm că este un caz izolat, nerepetabil.
Ba nu! Eu cred că astfel de acte de sălbăticie 

se pot repeta, motiv pentru care te rog să consem-
nezi, în paginile acestui mic, dar frumos jurnal al 
primăriilor, apelul meu către cetățenii orașului, 
apel prin care îi rog să fie mai vigilenți cu tot ce 
înfrumusețează așezarea noastră.

Acest apel va face titlul dialogului nostru.
Vă mulțumesc.

La sugestia domnului primar al orașului Recaș, Consiliul Local a hotărât desființarea Ser-
viciului de Poliție Locală. Ce a determinat această hotărâre, am aflat chiar de la domnul primar: 
„Toată lumea era nemulțumită de activitatea acestor persoane. Efectiv erau plătiți fără să aducă 
vreun plus în comunitate”. Întrebându-l pe domnul primar dacă regretă înființarea acestui ser-
viciu, făcută în timpul mandatului său, dânsul mi-a spus: „Consider înființarea acestui serviciu, pe 
parcursul mandatului meu, drept cea mai mare decepție pe care am avut-o vreodată! Mulțumesc 
Consiliului Local că a aprobat acest demers, al meu”. 

 Rubrica 
Consiliului 
Local Recaș
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SÂNMIHAIU ROMÂN

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Mulțumit voi fi abia atunci când toate străzile 
vor fi asfaltate!”

Timiș

O
 O retrospectivă, 

fie ea și sumară, a aces-
tui an, domnule primar?

Eu consider că a 
fost un an bun, dar în 
același timp greu, pen-
tru mine, un an plin ca 

realizări, pentru primăria comunei noastre și, spun 
asta, gândindu-mă la proiectele pe care le-am realizat 
lucrând în plin întreg anul. Iar acum suntem aproape 
de a finaliza un proiect pe măsura 322…

Ce înseamnă această măsură, pe înțelesul 
cititorilor și chiar pe al meu?

Această măsură vizează fondurile europene și 
altele, este un proiect depus cu ceva timp în urmă, un 
proiect pe care l-am găsit blocat de mult timp, dar, pe 
care cu ajutorul unor factori de decizie responsabili, 
am reușit să-l repornim.

Și astăzi este funcțional?
Da, este funcțional, dovadă că avem 12 km de 

asfalt turnat, sigur mai sunt lucrări pe acest segment, 
cum ar fi timpanele de podețe, indicatoarele rutiere.

Când preconizați recepția?
O dorim în această lună.
Pe aceeași măsură, mai aveți și alte obiective?
Da, fiind un proiect integrat, mai avem pe 

aceeași măsură un After School, pentru care va trebui 
să reluăm licitația publică.

Din ce motive, domnule primar?
Am avut un câștigător, care, după ce a câștigat, 

licitația s-a retras, lucrarea în sine fiind subfinanțată. 
Ce nu înțeleg, este de ce nu s-a întâmplat acest lucru 
de la început, dar…

E nevoie de o grădiniță, sau de cât mai multe 
grădinițe, într-o localitate aflată în plină dezvoltare.

Fără îndoială, la noi sunt foarte multe persoane 

rice întâlnire cu domnul Viorel Mărcuți stă sub semnul respectului 
domniei sale, pentru oamenii comunei și al realizărilor din ultimul 

timp. Și fapte, har Domnului, sunt berechet la Sânmihaiu Român.
care se stabilesc în ultimul timp. În special la Utvin.

Mi-ați vorbit de asfalt, sunteți mulțumit?
Mulțumit voi fi abia atunci când toate străzile 

vor fi asfaltate, când apa și canalul vor fi finalizate, 
cu alte cuvinte, atunci când civilizația, spre care tin-
dem cu toții, va fi deplină și în comuna noastră.

Au fost și momente de blocaj?
O, nu de puține ori.
Birocrația?
O putem numi și așa.
Și totuși, la mijloc de noiembrie, când stăm 

de vorbă, îmi păreți un om destins, chiar bucuros.
Sunt bucuros, aveți dreptate, pentru că la 

Agenția de Finanțare avem o deschidere frumoasă, 
am fost ajutați, am câștigat alte proiecte… Să știți 
că mă bucur să constat că lucrurile nu se mai mișcă 
greu, sau nu se mai mișcă așa de greu cum se mișcau 
până acum.

Înțeleg, din ce îmi spuneți domnule primar, 
că vă aflați într-o relație extrem de bună cu foarte 
mulți factori de decizie.

Da, vedeți dumneavoastră, întâlnirile săptămâ-
nale, azi pentru un contract, mâine pentru completat 
documente împreună cu consultantul, nu pot duce de- 
cât la primenirea bunelor relații și la o mai bună 
cunoaștere.

Dați-mi un exemplu de bună colaborare.
Sunt multe, de pildă domnul director Iulian 

Bucătaru de la AFIR, un om care ne-a primit bine de 
fiecare dată.

Domnule primar, dacă tot ați amintit de 
domnul Iulian Bucătaru, cu plăcută recunoștință, 
îngăduiți-mi și mie să vă mulțumesc pentru timpul 
acordat dialogului nostru.

Cu multă plăcere.  
Interviu realizat de Roxana FURDEAN                           

âmbătă, 18 noiembrie, Primăria și Consiliul Local Sânmihaiu Român 
și Eco Club Timișoara au organizat o acțiune de plantare a peste 4.000 

de puieţi forestieri (stejar penduculat, frasin și corcoduș), cu participarea a 
500 de voluntari. Evenimentul a avut loc cu sprijinul Romsilva, Jandarmeria 
Română şi Administraţia Naţională a Penitenciarelor. Echipa organizatorică a 
pus la dispoziţia voluntarilor transport, material săditor, mănuși de protecție, 
unelte, apă, sandwich-uri, serviciu de prim ajutor și cabine ecologice. Voluntarii au primit o diplomă Green 
Endorsement, recunoscută în CV de peste 30 de companii de renume. Acțiunea a fost sprijinită de mai multe 
companii din Timiș. “E o acțiune de extindere și completare cu puieți în cea de a doua plantație deschisă de 
noi în martie 2016, cu rol de perdea de protecție forestieră, la Sânmihaiu Român. Deși inițial am dorit să 
completăm plantația forestieră de la Utvin, ploile din ultima perioadă ne îngreunează accesul la terenul de pe 
hotar. Ca atare, aici vom reveni în primăvară”, a explicat Andreia Schneider, coordonator local Timiş.

Gheorghe MIRON

Primăria și Consiliul Local Sânmihaiu Român 
au organizat o acțiune de plantare a 4000 puieți
S
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Pentru sănătatea dumneavoastră

„Țin să mulțumesc Consiliului Local pentru susținerea 
acestui frumos proiect!”

SATCHINEZ Timiș

Florin CHEAUA - Primar al comunei Satchinez

Comercializarea cerealelor 
se va face prin contracte-cadru

 -am întâlnit pe domnul primar Florin Cheaua în unul din satele comu-
nei. Astfel încât, dialogul nostru s-a petrecut chiar la poarta școlii din 

care tocmai a ieșit. Bine și așa…        

M
Nu amestecați medicamentele cu alcoolul

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

De la departamentul agricol

M

Domnule primar, 
chiar dacă ne reîntâl-
nim pe fugă, cred că ne 
rămâne atâta timp încât 
să vă întreb despre, ce alt-
ceva, decât…

Despre proiectele europene.
Exact.
Da, mai avem încă două proiecte, pe lângă cele 

despre care am vorbit în numerele anterioare ale jur-
nalului nostru, unul din ele cuprinde asfaltarea a opt 
km., de drum aflat în localitățile Satchinez, Hodoni și 
Bărăteaz, proiect la care s-au încheiat procedurile de 
licitație, numai că acolo avem o problemă.

Ce problemă?
Contestațiile, contestațiile care ne țin pe loc.
Mult întârzie activitatea unui primar aceste 

contestații…
Foarte mult. Dovadă că, până la soluționarea 

lor, suntem neputincioși. Iar celelalte fonduri gu-
vernamentale, care vin prin PNDL 1, pentru drumul 
Sânandrei-Hodoni, acolo ne aflăm din nou la faza 
terminală, doar că cei de la Agenția Națională a 
Achizițiilor Publice lucră și dânșii mai încet.

Domnule primar, întâlnindu-vă mereu pe 
fugă, țin să vă întreb, să aflu cât se poate, despre 
programul dumneavoastră de lucru.

L
Programul meu de lucru e fără orar. Este atât 

cât se poate lucra. Nu pot să spun unui cetățean al 
comunei mele că programul meu s-a încheiat, cât 
timp el are nevoie de mine.

În dialogurile noastre trecute și chiar și 
în cel prezent, au avut prioritate proiectele, in-
frastructura, fondurile, fie ele europene sau gu-
vernamentale. Cu riscul de a vă întârzia de la o 
programată ședință, de care mi-ați vorbit la în-
ceputul conversației noastre, aș dori să aflu câte 
ceva și despre viața artistică, culturală a comunei.

Mă bucură întrebarea, cu atât mai mult cu cât, 
recent, am obținut o hotărâre a Consiliului Local, 
privind înființarea unui ansamblu artistic în comuna 
noastră. Și te rog să mă crezi, acest lucru chiar m-a 
bucurat, motiv pentru care țin să mulțumesc Consiliu- 
lui Local pentru susținerea acestui frumos și, de ce 
nu, necesar proiect. Mai mult, a fost aprobată chiar și 
suma necesară pentru plata unui instructor-coregraf.

Cum se va numi acest nou ansamblu?
La viitoarea noastră întâlnire îți voi spune și 

numele acestui nou ansamblu artistic, în care vor 
evolua tineri ai comunei noastre.

Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu îți mulțumesc, Roxana, ție și colegilor 

tăi de la acest minunat jurnal al primăriilor noastre, 
pentru atenția cu care promovați comuna Satchinez.      

ăsura este inclusă într-
o ordonanță de urgență 

adoptată de Guvern, în scopul 
întăririi disciplinei și creșterii 
responsabilității partenerilor pe 
filiera de comercializare a cere-
alelor. Vânzarea cerealelor de 
către producătorii agricoli, pe piaţa 
internă sau la export, se va face pe 
baza unor contracte de vânzare sta-
bilite în mod unitar din punctul de 
vedere al clauzelor și condițiilor 
pentru toți producătorii agricoli. 
Astfel că orice vânzare de cereale 
pe piața internă sau la export trebuie 
să facă obiectul unui contract scris 
între părți. Durata minimă a con-
tractului de vânzare este de 6 luni.

ajoritatea românilor iau medi- 
camente după ureche, fără să 

citească prospectul sau să ceară părerea 
unui medic. Acesta este și motivul din 
cauza căruia există cazuri în care, 
în loc să se amelioreze, afecțiunea se 
agravează. Iată de exemplu o greșeală 
pe care mulți o fac: după ce iau 
paracetamol, consumă alcool. Știați 
că această combinație este extrem de 
toxică? Ficatul deja este solicitat destul 
de mult după o doză de paracetamol, iar 
alcoolul dublea- 
ză efortul, putând 
duce astfel la apa- 
riția insuficienței 
hepatice.

Însemnări creștine 
Părintele Arsenie Boca

u Eu nu vă dau cano-
ane ca ceilalţi preoţi, mătănii, 
rugăciuni, post, ci îndemn să 
vă schimbaţi purtările şi să-i 
mulţumiţi lui Dumnezeu de 
crucea pe care v-a dat-o.

u Mare e acela care 
numai de mărimea lui nu se 
ocupă. Mare e cel ce creşte 
fară să ştie: ca bobul de grâu 
în strălucirea soarelui şi bătaia 
vântului.

u Să ai înţelegere faţă 
de neputinţa omenească.

u Omul se roagă de 
Dumnezeu să-l scape de neca-
zuri, iar Dumnezeu de om se 
roagă să-și schimbe purtările. 
Socotiți și voi, care de cine să 
asculte întâi?
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Pagină realizată de Ada MAXIM

Primăria și Consiliul Local Săvârșin

Z iua de 30 noiembrie este marcată în calen-
darul creștin-ortodox ca fiind una dintre cele 

mai importante sărbători românești. Este ziua în care 
îl sărbătorim pe Sfântul Andrei, ocrotitorul României 
şi apostolul care a răspândit creștinismul pe teritoriul 
ţării noastre. 

Primăria şi Consiliul Local Săvărşin transmit 
gândurile lor bune celor care 
îşi sărbătoresc onomastica de 
Sfântul Andrei: Sfântul căruia 
îi purtați numele să vă ocro- 
tească în fiecare zi, să vă aducă  
liniște şi pace, şi să nu lase 

 ca speranța să se stingă din su-
fletul dumneavoastră. La mulți 
ani cu împliniri şi momente fru-
moase în viitor!

„Liceul din Săvârșin adună, în cele două specializări, 
în jur de 500 de elevi!”

Domnule primar, schimbați fața comunei, 
nu de la un mandat la altul, ci de la o întâlnire a 
noastră la alta.

Greu, și nu de la o întâlnire la alta, ci de-a 
lungul acestui an.

Grea în ce sens?
În sensul că în acest timp am intrat pe linie 

dreaptă pe finanțare cu fonduri europene cu patru 
proiecte și, asta din păcate aș putea să spun, în anul 
2017 nu s-a întâmplat mare lucru din punct de ve-
dere economic și social în Săvârșin, pentru că toate 
resursele au fost îndreptate spre realizarea primilor 
pași în implementarea acestor patru proiecte, re-
spectiv spre partea de proiectare, consultanță, avize, 
s.a.m.d. Efectiv, toate resursele noastre s-au canali-
zat spre aceste patru proiecte. Sigur, banii pe care 
noi i-am cheltuit până acum, ei se vor întoarce, pen-
tru că toate aceste sume sunt deductibile, prin ur-
mare, în momentul în care vor intra primele tranșe 
de la fondurile europene, banii pe care îi vom recu-
pera vor fi îndreptați spre alte investiții pe care le 
vom realiza din surse proprii.

Ce anume se regăsesc în aceste proiecte?

n ziua în care am ajuns în „Vatra Regală”,  toamna își intrase de mult în drep-
turi. Anotimpul putreziciunii parfumate se statornicise deplin peste cres- 

tele munților, iar la poalele lor se așternuse covorul multicolor al frunzelor. 
Înainte de a-l întâlni pe domnul Ioan Vodicean, edilul comunei, colegul meu 
Vasile Todi îmi spunea: „Vei întâlni un om la care și umorul este o formă de poli- 
tețe. Un excepțional poet în graiul dulce bănățean și un primar aflat la cel de-al 
 treilea mandat. Un om stăpânit de cultul familiei și un conducător de administrație 
care face cinste acestei demnități.” Și, aș adăuga eu, un interlocutor minunat.

Î

Asfaltarea a șase km., de străzi, atât în comu-
na Săvârșin, cât și în câteva sate aparținătoare, con-
struirea unei grădinițe noi, extinderea, modernizarea 
și dotarea Căminului Cultural din satul Toc, acolo 
unde locuiește și colegul domniei tale, Vasile Todi, 
și, nu în ultimul rând, extinderea și modernizarea li-
ceului din Săvârșin. Vorbind de liceul din Săvârșin, 
nu cred că este lipsit de interes să consemnezi, pen-
tru cititorii din alte pagini ale „micului jurnal”, că 
liceul din Săvârșin adună, în cele două specializări, 
în jur de 500 de elevi! Și când spun asta, mă în-
drept cu gândul la toate clasele sale. Ei, aici chiar 
a fost necesară extinderea, dar nu numai extinderea 
ca spațiu, ci și dotarea a patru săli noi, moderne, 
cu laboratoare de specialitate, locuri în care copiii 
Săvârșinului să poată învăța în aceleași condiții ca și 
cei din orașele țării.

Domnule primar, v-am rugat să-mi acordați 
doar câteva minute și nu vreau să profit de tim-
pul dumneavoastră, știind că sunteți așteptat la o 
întâlnire județeană, motiv pentru care vă rog să-mi 
îngăduiți să vă solicit o nouă întrevedere.

Cu multă plăcere.

C el mai frecvent la schim-
barea vremii, suferă de du-

reri articulare cei cu artroza sau alte 
boli reumatice. Calmarea durerii 
este soluția în timpul schimbărilor 
de vreme. Unii oameni cu artroză 
vor fi nevoiți să crească medicația 
- tratamentul cu antiinflamatoare 
care pe termen lung are efecte secundare. Pentru a 
evita tratamentul medical, să păstrați o temperatură 
optimă în casă sau în mașină, să nu neglijați hi-
dratarea corespunzătoare (minim doi litri de lichi-
de pe zi), să folosiți aplicații calde pe articulațiile 
dureroase, deoarece ajută la relaxarea mușchilor și 
la îndepărtarea durerii, și să folosiți îmbrăcăminte 
corespunzătoare.

De la medicul nostru de familie
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TRAIAN VUIA

Vasile PETRUESCU - Primar al comunei Traian Vuia

Timiș

„Vreau ca în scurt timp să am o zonă
destinată investitorilor!”

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

De la biroul nostru juridic

O

Românii care pleacă din țară 
trebuie să notifice ANAF

R
D

Domnule primar, 
cum staţi cu proiectele 

europene?
Am depus un proiect pentru reabilitarea 

căminului cultural la Susani, s-a făcut evaluarea şi 
aşteptăm să vedem ce se va întâmpla cu el. Sper să 
fie declarat câştigătorul şi să semnăm contractul.

Dar cu fondurile guvernamentale?
În ceea ce priveşte fondurile guvernamentale 

pe PNDL, suntem la procedura de licitaţie  execuţie 
pentru canalizare în Traian Vuia şi depunem docu-
mentele pentru modernizarea dispensarului din 
Sudriaş. Până în decembrie vom depune încă un 
proiect până în 100.000 euro, pe GAL.

Aveți în localitate un obiectiv turistic for-
midabil – «Muzeul Traian Vuia». Există citi-
tori, din alte localități și nu numai, ai «Micului 
jurnal al primăriilor», care ar dori să afle, de la 
dumneavoastră, câteva date privind acest muzeu.

Da, este un obiectiv turistic foarte important 
pentru localitate. Muzeul este în administrarea Con-
siliului Judeţean Timiş, și împreună cu primăria am 
realizat mai multe manifestări culturale, inclusiv 
Ziua Aviaţiei.

Abia de la venirea dumneavoastră în fruntea 
administrației locale s-a putut remarca o promova-
re pe măsura acestui muzeu.

ri de câte ori revin în comuna Traian Vuia, o regăsesc mai bogată ori 
cu un proiect, ori cu o stradă asfaltată. Și încă ceva: cu fiecare revenire 

a mea, este vizibilă creșterea încrederii locuitorilor în primarul lor. În primarul 
pe care, de această dată, îl întâlnesc în sediul primăriei. Îl deranjează, firesc, 
hățișurile birocratice prin care trebuie să treacă până la finalizarea unui proiect. 
Firesc pentru un om dinamic, om care pe toată întinderea verii, în arșița zilei, îl 
întâlneai pe drumurile comunei aproape de constructori.

În ultimele luni, chiar am făcut o promo-
vare serioasă şi ne-am bucurat de vizita nume- 
roaselor delegaţii, atât din Timiş şi din țară şi chiar 
din Uniunea Europeană. Printre altele, a venit chiar 
o delegaţie a Ministerului Muncii din Slovacia, pre-
cum şi un grup de elevi olimpici la Fizică.

Mă bucur, sincer, să aflu că străinii au în-
ceput să fie interesați de acest obiectiv.

Faptul că mulţi străini sunt interesaţi să vizi-
teze muzeul este foarte bine şi vrem să fie o piesă de 
rezistenţă în promovarea turistică a zonei, a micro-
regiunii „Ţara Făgetului”. De asemenea, anul acesta 
a avut loc şi simpozionul dedicat lui Traian Vuia, 
organizat de europarlamentarul Maria Grapini, unde 
au fost invitaţi şi Dumitru Prunariu şi Elisabeta Lipă.

Mulți oaspeți, importanți oaspeți, care mă 
determină să cred că prezența lor ar putea stârni 
interesul unor potențiali investitori.

La acest capitol nu pot să spun că stăm foarte 
bine. Ne lovim de un singur lucru: nu avem PUG-ul 
terminat. Vreau însă ca în scurt timp să am o zonă 
destinată investitorilor în apropierea autostrăzii, ca o 
bună oportunitate pentru aceştia.

Mulțumindu-vă pentru timpul acordat dialo- 
gului nostru, vă urez succes în activitatea 
dumneavoastră.

Vă mulțumesc.

omânii care pleacă din țară pentru mai 
mult de șase luni de zile vor risca, de la 

1 ianuarie 2018, să fie amendați dacă nu notifică 
Fiscul în prealabil.

Obligația de notificare a intenției de a pleca 
din România pentru mai bine de jumătate de an 
nu este nouă în legislația autohtonă, însă recent a 
fost reglementată, prin ordonanță a Guvernului, 
o amendă pentru cei ce o omit. Concret, amenda 
pentru nedepunerea în timp util a chestionarului 
respectiv va fi, din prima zi a anului viitor, între 
50 și 100 de lei. Obligația de a depune ghidul o 
au persoanele fizice care pleacă din România pen-
tru o perioadă sau mai multe perioade de ședere 
în străinătate care depășesc în total 183 de zile, pe 
parcursul oricărui interval de 12 luni consecutive.

ragi elevi ai comunei Traian Vuia, chiar dacă 
vacanța de iarnă este tot mai aproape, este bine 

să știți, mai ales dacă sunteți unul dintre copiii care se 
pregătesc de testările sau examenele naționale în anul 
care vine, că trebuie să fiți cât mai organizați. Stabiliți-
vă o oră la care să vă treziți și la care să vă culcați 
și prioritizați-vă activitățile din timpul zilei, astfel 
încât să vă puteți ocupa de procesul de învățare atunci 
când creierul funcționează cel mai bine! Și nu uitați: 
stimulați-vă memoria, 
reținând cât mai multe 
versuri. Acest plăcut 
efort vă ajută la antre-
narea creierului și la 
îmbunătățirea proce-
sului de memorare și 
de gândire rapidă.

Rubrica școlii
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GLIMBOCA Caraș-Severin

„Îi rog pe locuitorii comunei să aibă încredere în mine 
și în Consiliul Local!”

Petru CRÎSNIC - Primar al comunei Glimboca

Cele trei litere „aparte” din alfabet
Rubrica elevilor noștri

 fi minunată primăvara la câmpie, dar toamnă la fel de frumoasă ca la 
Glimboca nu poți întâlni decât în lumea argheziană. Numai în această 
frumoasă comună a Banatului de munte puteți vedea cum „norilor copa-

cii le urzesc brocarte.” Pe domnul primar Petru Crîsnic nu l-am mai întâlnit de la 
excursia edililor din cadrul „Asociației Primarilor din Banatul Istoric” efectuată 
la administrațiile de pe Valea Mureșului și îl reîntâlnesc în apropierea uneia din 
bazele de sport ale comunei, mai exact în apropierea terenului de fotbal.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

O

Sfatul bunicii

CD

Domnule primar, cu- 
noscându-vă ca pe un edil 

preocupat sincer de activitățile sportive ale comunei, 
nu zadarnic aveți trei locații destinate activităților 
sportive, vă întreb în ce divizie evoluează echipa de 
fotbal a comunei Glimboca?

Până anul trecut în Liga a IV-a.
Și acum?
Acum în Liga a V-a.
Cum, domnule primar, echipa unei comune 

fruntașe din Caraș-Severin a retrogradat?
E, aici nu este ce pare a fi.
Adică?
Adică am coborât o treaptă, nu pentru că nu  

ne-am fi putut menține acolo unde am fost, ci pen-
tru că ne-am confruntat cu acea traumă cu care se 
confruntă țara toată, aceea a plecării tinerilor. De 
altfel și la trecuta noastră întâlnire am punctat pe 
această problemă greu de rezolvat. Pleacă tinerii, 
domnișoară Roxana. Și în acest caz, am aplicat în-
demnul care ne sfătuiește că decât codaș la oraș… 
Și te rog să ții seama că la noi nu s-a pus niciodată 
problema neasigurării bugetului competițional.

Întâlniți aceeași problemă și atunci când 
vine vorba despre continuitatea tradițiilor printr-un 
ansamblu artistic.

Ansamblu avem la nivel școlar, dar și acolo 
întâlnim același neajuns, ne lipsesc componenții.  

Ultima dată am avut doar fete.
Deși tinerii pleacă, în comuna Glimboca 

se fac eforturi reale de a aduce această frumoasă 
așezare la standard european. Și când spun asta, 
mă gândesc la cei patru kilometri noi de canalizare.

Acești patru kilometri, Roxana, se adaugă la 
cei 11 existenți. Și intrând pe PNDL 2, cu finanțare 
care trebuie să înceapă în această lună, cred că în trei 
ani de zile ducem la bun sfârșit întregul proiect.

Cu apa curentă ați avut probleme în vara 
care a trecut?

Doar în perioada de caniculă excesivă, seara, 
din pricina faptului că oamenii foloseau în exces 
rețeaua, am avut un nivel mai scăzut al apei.

Aveți câte foraje pe aria comunei?
Avem două foraje, unul cu adâncimea de 206 

metri și celălalt la 195 de metri.
Ce capacitate au aceste puțuri?
Unul are 13 metri cubi, iar celălalt are 15 m³.
Copiilor le-ați creat spațiu de joacă, tineri- 

lor terenuri pentru destindere, bătrânilor ce le 
pregătiți?

Un bal al celor care au atins 50 de ani de 
căsătorie.

Ați mai organizat…
Și voi mai organiza. Merită oamenii comunei 

Glimboca astfel de gesturi. Oameni pe care îi rog să 
aibă încredere în mine și în Consiliul Local.

urățarea unei tigăi arse este 
un coșmar cu care probabil și 

tu te-ai confruntat cel puțin o dată. Fre-
carea însă nu este o soluție, implică mult 
efort și un consum mare de detergent și 
apă. Din fericire există un truc simplu 
și eficient, cu care rezolvi problema în 
maxim 10 minute. Tot ce trebuie să faci este să iei un 
cartof, să îl tai în jumătate și să îl înmoi în bicarbonat 
de sodiu. Ulterior freacă tigaia cu cartoful respectiv; 
sucul cartofului, în combinație cu bicarbonatul de so-
diu este foarte eficient în dizolvarea arsurii.

Încercă și curățarea cu făină: pudrează cratița 
cu un strat mai gros de faină după care începe să freci. 
Vei observa cum arsura se desprinde încet, dar sigur.

ragi elevi ai școlii din comuna Glimboca, 
m-aș bucura să rețineți că în alfabetul lim-

bii române există trei litere… târzii. E vorba de cele 
trei litere pe care le folosim cel mai puţin. Acestea au 
apărut în alfabet abia în anul 1982. Alfabetul român 
actual este bazat pe alfabetul latin. Până în anii ‘60 ai 
secolului XIX, în spaţiul românesc se folosea alfabe-
tul chirilic. Alfabetul român din prezent conţine 31 de 
litere. Între 1860-1982 s-au inclus 27 de litere. Odată 
cu apariţia primului Dicţionar ortografic, ortoepic şi 
morfologic al limbii române din 1982, grafia română 
s-a îmbogăţit cu literele q, w, y ca urmare a apariţiei 
mai multor neologisme care începeau cu aceste litere. 
Acestea sunt considerate de către lingvişti litere 
„aparte”, deoarece sunt folosite numai în neologisme 
şi nume proprii străine, nefiind utilizate atât de des.
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TimișCHECEA
„Le mulțumesc tuturor pentru încrederea acordată 

și sprijinul pe care mi l-au oferit!”
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Pagină realizată de Diana MIHAI

Domnule primar, 
din nou vă găsesc foarte 
ocupat...

Da, chiar acum 
discutam cu oamenii de-

spre nişte probleme pe Social, pentru că mereu e 
ceva de rezolvat, şi îi lămuream ce şi cum.

În primul rând, felicitări pentru câştigarea 
alegerilor, deşi nu a fost o surpriză! Cum aţi primit 
acest frumos dar de ziua dumneavoastră, pentru că 
ştim că în 6 noiembrie aţi împlinit 33 de ani, aşadar 
vă dorim şi noi să aveţi numai bucurii.

Mulţumesc, aşa s-a nimerit, nu ştiu cine a avut 
grijă de mine să mi se întâmple toate aşa, una după 
alta, a fost o mare bucurie. Am revenit la lucru să 
continuăm proiectele începute, iar majoritatea sunt 
spre final, 90% dintre ele le vom termina anul acesta.

Dacă trageţi o linie, puteţi spune că aţi avut 
un an bun?

Da, chiar foarte bun. Ne-a mers neaşteptat de 

upă câştigarea alegerilor pentru Primăria Checea, edilul Daniel  
Florin Florea nu a luat vacanţă, aşa cum obişnuiesc unii primari, ci 

şi-a continuat activitatea începută. De altfel, în pline discuţii l-am găsit şi zilele 
trecute, când l-am rugat să îşi rupă puţin din timp pentru un scurt dialog, pe 
care îl redăm în rândurile următoare.

D

bine. Am primit şi confirmarea de la Bucureşti, cu 
PNDL, am depus documentaţia pentru acel un milion 
de euro pentru asfaltare, grădiniţa e aproape gata... 
De altfel, acesta este pentru mine cel mai important 
proiect. Vreau să fie cea mai modernă grădiniţă din 
zonă, să funcţioneze după ultimele standarde. În rest, 
am terminat cu asfaltatul ce am avut, mai avem cu 
accesele... Nici nu ştiu despre ce să vă mai povestesc, 
pentru că avem multe proiecte.

- Ştiu că trebuie să vă las să lucraţi, astfel că 
ne apropiem de finalul acestui dialog, îndreptân-
du-ne cu gândul tot la cetăţeni, aşa cum faceţi şi 
dumneavoastră de fiecare dată.

Da, vin sărbătorile, Sfântul Andrei, Sfântul 
Nicolae, şi mă îndrept cu un gând bun spre cei care îşi 
vor sărbători onomastica. Le doresc mulţi ani fericiţi, 
sănătate şi să zâmbească în fiecare zi! Nu în ultimul 
rând, vreau să le mulţumesc tuturor pentru încrederea 
acordată şi sprijinul pe care mi l-au oferit, în dorinţa 
mea de a face lucruri frumoase în comuna Checea!

hecea şi-a ales primarul, 
 în 5 noiembrie. Fostul
viceprimar Daniel Florin Florea, 
din partea PNL, a câştigat ale-
gerile în faţa contracandidaţilor 
Cristian Oniţă (PSD+ALDE) şi 
Aranca Valea (PMP), cu 617 vo- 
turi obţinute din 956 voturi ex- 
primate, Aranca Valea fiind vota- 
tă de 234 de alegători, iar Cris-
tian Oniţă, de 119. Alegerile s-au 
organizat în urma decesului 
primarului Dorin Birdean (54 
de ani), tot de la PNL. După 
anunţarea rezultatelor, susţinătorii 
noului primar s-au adunat în faţa 
Primăriei pentru a sărbători vic-
toria acestuia, felicitându-l şi 
urându-i succes în activitate. 
Felicitări şi gânduri bune i-au fost 
transmise de cetăţeni şi pe pagina 
sa de Facebook.

“Istoria localității Che-
cea va avea cu siguranță un 

capitol important legat de omul 
care a dezvoltat şi a modernizat 
acest frumos sat bănățean, re-
gretatul primar Dorin Birdean. 
Din 5 noiembrie, Checea are 
șansa desăvârșirii acestui impor-
tant demers al modernizării, prin 
alegerea în funcția de primar a 
lui Florea Daniel Florin, un tânăr 
harnic şi devotat satului său. 
Felicitări, Florin! Suntem alături 
de tine!”, i-a transmis consilierul 
judeţean Liviu Cocean.

“La mulţi ani şi tot binele 
din lume, alături de cei dragi ție, 
împreună cu cele mai sincere 
felicitări pentru avansare. Eşti 
fără niciun dubiu cea mai potrivită 
persoană pentru a ocupa această 
poziţie. Vezi, asta se întâmplă 
când munca ta e fără cusur, când 
te preocupă şi cele mai mici de-
talii şi când te înţelegi bine cu 
toată lumea. Conducerea nu putea 

„Checea are șansa desăvârșirii modernizării, prin alegerea în funcția 
de primar a lui Daniel Florin Florea!”

decât să ia notă de faptul că erai 
cel mai bun candidat. Multă baftă 
în noul post! Doamne ajută!” - Pe-
tru Mihai Pedross.

“Felicitări, domnule pri-
mar! Eşti un om cinstit şi onest, 
chiar meritai acest mandat, cu 
stimă şi respect!” – Tiţă Paul.

Sărbătoarea domnului pri-
mar s-a prelungit și în 6 noiem- 
brie, când a împlinit frumoa-sa 
vârstă de 33 de ani. Cu aceas- 
tă ocazie, şi noi, cei din redac- 
ţia Micului Jurnal al Primăriilor 
împreună cu preşe-dintele Vasile 
Todi, ne alăturăm celor care îi 
transmit edilului gândurile lor de 
bine. La mulţi ani frumoşi şi nu-
mai împliniri, domnule primar! Să 
vă dea Dumnezeu sănătate, succes 
în activitate şi tăria de a depăşi 
orice obstacol!

Liviu COCEAN - Consilier județean

C
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FÂRLIUG Caraș-Severin

FRANCISC VAȘTAG : „Îmi place să mă destind în mijlocul naturii!”

Familia Gaspary
A

Familii nobile fârliugene

Oameni buni, nu o spunem noi, ei o spun!  Dumnezeu știe cum afectează creierul copiilor noștri

Rubrica școlii

D

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Personalități prietene ale comunei noastre

na din personalitățile de seamă ale sportu-
lui românesc, prezente deseori în comuna 

noastră, este Francisc Vaștag. Maestru Emerit al 
Sportului, multiplu campion naţional şi de şase ori 
câştigător al Turneului «Centura de Aur», 
Francisc Vaștag a cucerit, de-a lungul car-
ierei sale, trei titluri mondiale,  precum şi 
două medalii de aur la Campionatele Eu-
ropene. Oamenii din box îl consideră cel 
mai mare pugilist român al tuturor timpu-
rilor. Până la el, în palmaresul sportului 
naţional la această ramură nu a existat ti-
tlul de campion mondial. Francisc Vaştag 
şi cubanezul Teofilo Stevenson sunt consideraţi cei 
mai buni boxeri mondiali ai tuturor timpurilor la 
amatori. Întrebat care este cel mai frumos moment 
al carierei sale de sportive, bunul prieten al primaru-
lui comunei Fârliug și al fârliugenilor a declarat: „E 
greu de spus, pentru că fiecare e frumos în felul lui 
şi are istoria sa. Poate că atunci, la Moscova, când 
am ieşit campion mondial pentru prima dată. A fost 
primul titlu mondial câştigat de un român, şi nu ori-
unde, ci la ruşi acasă, în groapa cu lei.”

Ce-i place? „Boxul, vânătoarea şi pescuitul, 
care îmi ocupă aproape tot timpul. Nici să vreau n-aş 
mai avea vreme pentru altceva. Îmi place să mă des-
tind în mijlocul naturii”.

Francisc Vaștag a intrat pentru pri-
ma dată în sala de box când avea 11-12 
ani, atunci doi vecini de scară, nepoţi de-
ai fostului antrenor şi pugilist Petre Pop, 
l-au luat şi la un antrenament. Au plecat 
toţi copiii de pe alee să facă box. Majori-
tatea au renunţat imediat. El şi cu fratele 
său, Loţi, au rămas. „Am văzut că aici 
te poţi remarca repede, pe cont propriu, 

că nu depinzi de alţii”, își amintește cu nostalgie în 
glas marele campion. Pentru mulți tineri care urcă în 
ring, Francisc Vaștag a devenit un model demn de 
urmat, așa cum pentru „Feri”, cum îl alintă prieteni, 
Mike Tyson rămâne pugilistul pe care l-a urmărit 
mereu cu placere.

Francisc Vaștag rămâne unul din puținii 
pugiliști români care au transformat această nobilă 
disciplină sportivă într-o frumoasă încleștare de idei, 
servită de pumni în mănuși de box.

U

nul 1821 este anul în care se 
stabilește la Fârliug una din cele 

mai însemnate familii nobiliare, din  
istoria comunei. Este vorba de familia  
Gaspary, care, în același an, cumpără un 
număr foarte mare de terenuri. Conacul familiei înconjurate 
de brazi și flori a fost construit în centrul satului.

Comportamentul membrilor familiei a atras în ani 
multe antipatii, astfel că după Primul Război Mondial locu-
itorii satului protestează împotriva unuia din membri săi și 
anume împotriva lui Arthur Gapary, jefuindu-l și producân-
du-i multe pagube. În 1921 se înfăptuiește reforma agrară și 
o parte din moșia lui Arthur Gapary va fi împărțită țăranilor.

La scurt timp, familia a părăsit Fârliugul, stabilin- 
du-se, temporar, la Lugoj, apoi trecând cu totul în uitare.

ragi copii ai școlii din comuna Fârliug, 
a nu vorbi corect românește este ca și 

cum ai purta o haină plină de pete. Auzim deseo-
ri: „Mă doare apendicita”. Este corect? Greșit: 
Mă doare apendicita. Mă doare amigdalita. 
Corect:Mă doare apendicele. Mă dor amigda-
lele. Explicații: Apendicita și amigdalita sunt 
boli. Ele nu sunt părți ale corpului, deci nu au 
cum să doară. Totuși, construcția mă doare apen- 
dicita nu e așa de greșită cum pare. Se spune 
mă supără / necăjește / sâcâie etc. o boală, mă 
face să sufăr o boală, iar de aici la mă doare o 
boală, nu e decât un mic pas… La fel, se poate 
spune apendicita îmi provoacă dureri, deci, alt-
fel spus, boala nu doare, dar dă durere.

Vorbiți corect românește

spune chiar unul dintre cei care au ajutat compania să devină gigantul de astazi, Sean Parker, 
președinte fondator al Facebook, care a strâns o avere de miliarde. Fostul președinte Facebook a 

spus recent: „Am creat site-ul pentru a exploata vulnerabilitatea umană. Facebook a fost creat pentru a  
exploata o vulnerabilitate în psihologia umana, iar impactul asupra utilizatorilor, în special asupra copiilor, 

poate fi extrem de serios. Îți transformă relația cu societatea, transformă relațiile 
dintre oameni. Probabil că interferează cu productivitatea în moduri surprinzătoare. 
Dumnezeu știe cum afectează creierul copiilor noștri - a spus Parker. Încă de la în-
ceput, obiectivul nostru a fost crearea unui produs care să provoace dependență.” Nu 
este singurul antreprenor care și-a exprimat regretul față de tehnologiile la crearea 
cărora a contribuit.
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Pleonasmul
Rubrica școlii
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Țara în care trăiți

SECUSIGIU
„ Îmi doresc ca oamenii să mă salute din respect, 

nu din obligație!”
Ilie CHESA - Primar al comunei Secusigiu

embru fondator al „Asociației Primăriilor din Banatul Istoric”, dom-
nul primar Ilie Chesa mă primește, de fiecare dată, cu acea politețe 

care îmi reamintește mereu de vorbele lui Heliade Rădulescu: „Politeţea este 
adunarea la un loc a gustului celui bun a fiecărui veac.”

Arad

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Domnule primar, 
mi-ați vorbit în rândul 
trecut despre cei 54 de 
km, adică despre cât va 
măsura rețeaua de apă a 

comunei. „Apă de Secusigiu”, vă amintiți?
Cu plăcere îmi amintesc. Dovadă că ne și 

pregătim să forăm puțurile, pentru a putea da oame-
nilor din comună, și nu numai lor, apă de Secusigiu.

Se spune despre dumneavoastră pe ulițele 
comunei că ați făcut, de când sunteți primar, cât 
n-au făcut ceilalți la un loc.

Domnișoară, mi-ar fi plăcut ca cei care s-au 
aflat în fruntea primăriei din Secusigiu, până la ve-
nirea mea, să fi făcut, cum ziceți că afirmă consătenii 
mei, măcar cât am făcut eu. Au trecut, din păcate, 20 
de ani și fiecare din ei au trecut prin biroul de primar 
și au plecat mai departe. Eu nu vreau să fac acest 
lucru. Eu îmi doresc ca fetele mele, peste douăzeci, 
treizeci de ani, să se mândrească cu faptul că tatăl 
lor a fost primar. Îmi doresc ca oamenii să mă sa-
lute din respect, nu din obligație. Mi-am dorit să fiu 
alături de oameni și sunt alături de oameni.  

O astfel de dorință este susținută și de o 
deviză?

Exact! Deviza mea, din primul mandat și 

M

până azi, este: „Comuna mea este casa mea.”
Domnule primar, 6.000 de locuitori!
Da, o comună mare Secusigiu.
Câte școli aveți în comună, domnule primar?
Cinci școli și patru grădinițe. Avem peste 

700 de elevi, iar prichindeilor le-am pregătit, pen-
tru anul 2018-2019, o grădiniță nouă, aflată în faza 
finisărilor.

Cu finanțările cum stați, domnule primar?
E, aici am o veste bună pentru consătenii mei, 

anume că am reușit să obținem două finanțări pentru 
două școli și două grădinițe, și anume grădinița de 
la Sânpetru-German, aflată într-o clădire destul de 
veche, frumoasă, dar cu o vechime de un veac, apoi 
școala mare de la Sânpetru-German, care necesită o 
reabilitare totală, școala de la Secusigiu care a fost 
construită la jumătatea secolului trecut și de atunci 
nu s-a mai făcut nimic la ea, o școală pe care o vom 
reabilita și dota așa cum se cuvine, și când spun asta, 
mă gândesc la a oferi, după reabilitarea și dotarea ei, 
condiții foarte bune de studiu elevilor, și mai avem 
grădinița de la Satu-Mare, funcționând și ea într-o 
clădire foarte veche care solicită o reparație totală. 
Iată, deci, cum aceste proiecte sunt binevenite, chiar 
dacă noi eram pregătiți ca, în cazul în care nu am fi 
obținut finanțarea, să acționăm cu fondurile proprii.

Domnul primar în mijlocul 
laureatelor concursului „Miss fata 

de la țară” - Secusigiu 2017.

Din albumul cu poze frumoase
red că nu este lipsit de interes pentru locuitorii comunei Se-
cusigiu să cunoască adevărul despre țara în care trăiesc. Ei 

și copiii lor. Astfel, la 10 ani de la intrarea în Uniunea Europeană, 
datoria externă a României e triplă. La zece ani de la aderarea la 
Uniu nea Europeană, România a pierdut trei milioane de cetăţeni, se 
nasc anual cu 25.000 de copii mai puţin, iar rata aban donului şcolar 
a crescut. Legat de condiţiile de viaţă, statisticile arată că deşi salari-
ile şi pensiile românilor au crescut, aceştia trăiesc mai „înghesuiţi“.  
O evoluţie îngrijorătoare a avut-o însă rata abandonului şcolar, care 
a crescut în ulti mul deceniu la 18,5% (faţă de 17,3% în 2007). Da-
toria externă a crescut de 37 mld. euro la 92 mld. euro în aceeaşi 
perioadă.

ragi elevi ai școlii din Secusigiu, vă reamintesc că pleonasmul este o eroare 
de exprimare. Multe dintre construcţiile pleonastice provin din alăturarea 

neglijentă a două sinonime care pot fi adverbe: decât numai, în afară numai de, în afară 
decât, prepoziţii: ca drept sau conjuncţii: dar însă. Foarte răspândite, fără a fi considerate 
pleonastice la prima vedere, sunt cocină de porci, mujdei de usturoi, slănină de porc, sloi 
de gheaţă, solniţă de sare, şorici de porc, stână de oi. Perspectivă de viitor: sensul deter-
minantului „de viitor” este inclus în definiţia substantivului „perspectivă”. A masacra în 
masă = a ucide cu sălbăticie şi în masă oameni care nu se pot apăra. Sensul verbului „a 
masacra” include şi sensul determinantului „în masă”. 
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Un bunic pentru un prinț
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n apropierea celei mai senine bucurii creștine, 
ceea ce a mai rămas din familia fostului rege 

Mihai s-a gândit să ofere publicului larg un specta-
col cu profunde accente de mahala. Un spectacol 
avându-l ca protagonist pe tânărul prinț Nicolae 
și în rol secundar, de șetrăreasă bătrână, pe chiar 
mama sa. Fără a fi semnată, bănuim că regia spec-
tacolului aparține unui ins cu ceva experiență în 
lumea teatrului.

Adevărul e că de la intrarea în familia 
bătrânului monarh a domnului Radu Duda, fecio- 
rul doctorului Rene Duda, bunul amic al nemuritor-
ului Ion Iliescu, aura regală a început să pălească. 
De ce s-a temut Margareta și soțul ei Radu, dacă 
acest nepot ar fi reușit să intre la bunicul lui? De 
faptul că Nicolae Medforth-Mills 
îndepărtat, neelegant, de la suc-
cesiune, ar fi putut să spună lumii 
adevărul. Și anume, că regele e 
mort demult, dar nu se poate face 
public decesul până când cei doi, 
Margareta și Radu, nu rezolvă 
problema trecerii a ceea ce a mai 
rămas din Casa Regală sub umbre-
la confortabilă a organizațiilor cu statut de utilitate 
publică.

Avantajele? Fără de număr. Cum fără de 
număr sunt și treptele rușinii pe care fosta Casă 
Regală a României, acceptând acest statut, le 
coboară spre ieșirea definitivă din istorie, ea deve-
nind astfel colegă de raport anual la ușa guvernului 
cu  Asociația Generala a Vânătorilor și Pescarilor și 
Asociația Yacht Club.

Chiar are nevoie Radu și Margareta, doi oa-
meni, el trecut de prima tinerețe, ea de a treia, de 
mila Guvernului republican? Păi să vedem ce-au 
moștenit: averea regelui Mihai I a fost evaluată la 
60-62 de milioane de euro. În prezent, Casa Regală 
a României deţine Domeniul Regal Sinaia (Caste-
lul Peleş, Castelul Pelişor şi Castelul Foişor), re-
trocedat în 2008, şi Domeniul Regal Săvârşin, re- 
trocedat în 2001, iar Palatul Elisabeta i-a fost oferit 
ca reşedinţă oficială permanent. În plus, Regele 
Mihai I mai deţine aproape 20.000 de hectare de 
pădure, trei imobile şi un teren în Bucureşti, un 
imobil şi terenuri în Poiana Ţapului, câteva cabane 
şi cantoane în Azuga-Predeal şi zeci de kilometri 
de drumuri forestiere, proprietăţi care i-au fost re-
trocedate. Această avere uriașă mă îndreptățește 
să cred că un rege, în deplinătatea puterilor, nu ar 
fi acceptat niciodată această mezalianță. I-au fost 
de ajuns cele săvârșite de fiicele sale. Dar cum, de 
multă vreme, stăpânul absolut al familiei regelui 
este „modovanul” nostru Radu cel frumos... Un 
bovarist!

Altfel nu ar fi acceptat  mila Guvernului 
Tăriceanu, care a făcut din el cel mai bine plătit 

dintre românii angajați la stat. Acum zece ani, Gu-
vernul condus de Tăriceanu, prin Hotărârea nr. 
33/17 ianuarie 2007, a aprobat pentru anul respec-
tiv suma de 720.000 lei (RON), adică 7,2 miliarde 
de lei (ROL) pentru Radu Duda. Aceasta înseamnă 
că, în fiecare lună, Radu Duda era plătit din bani 
publici cu 600 milioane de lei, revenindu-i 30 mili- 
oane de lei pe zi lucrătoare.

Vă imaginați ce lupte, mai ceva ca acelea 
cu cocoși, s-ar fi declanșat în această familie, dacă 
înțeleptul Ferdinand nu ar fi împărțit cu chibzuință 
averea agonisită până la el? Care avere de la veni-
rea lui Carol I, în 1866, şi până la îndepărtarea lui 
Mihai, pe 30 decembrie 1947, adică în numai 86 de 
ani, a fost evaluată la o sumă echivalentă, astăzi, cu 

860 de milioane de dolari!
Documentele publicate de 

comunişti în Monitorul Oficial, 
imediat după abdicarea Regelui, 
vorbesc despre 29 de palate şi 
castele, aproape patru milioane de 
acţiuni, zeci de clădiri şi cabane 
în toată România, cinci fabrici şi 
peste 15 mii de hectare de teren 

arabil. Două yahturi, aproape 137 de mii de hectare 
de pădure şi 708 medalii jubiliare şi monede de aur 
în greutate totală de circa 15 kg.

Oare ce blestem a însoțit în destinul său 
această familie? Să fie cel al lui Cuza prigonit de 
Carol I, ori a lui Codreanu ucis de Carol al II-lea, 
sau al celor 150.000 de tineri ostași lăsați pradă ur-
sului sovietic, prin actul de capitulare fără condiții 
iscălit de Mihai?

Mihai, cel cu fruntea mai înaltă decât co- 
roana pe care a pierdut-o, a îmbătrânit singur și trist. 
Ginerele lui, un arătos târgoveț moldav, i-a stors ca-
sei sale și ultimul strop de demnitate.

Noapte bună, majestate!
P.S. Vă amintiți cum își începea Ranetti

tableta sa „Din mahalaua noastră politică...”, pu-
blicată în octombrie 1913? „Să te ferească Dum-
nezeu să faci politică în România! Ţara noastră 
ar trebui poreclită Trichileştii Orientului, fiindcă  
adesea îmi face impresia unei mici mahalale a Eu-
ropei civilizate”. Avea dreptate?

Același Ranetti care, director fiind la „Fur-
nica”, scârbit de slugărnicia politicienilor români 
și de atitudinea neregală a Reginei Maria şi Prin-
cipilor Ferdinand şi Carol, care, pe timp de pace, au 
cerut să li se acorde „Virtutea militară”, scria: „N-ar 
fi mai sincer ca să se voteze o dată pentru totdeauna 
o lege care să glăsuiască astfel: Art 1. şi unic. Toţi 
membrii familiei regale se consideră, chiar din mo-
mentul naşterii lor, decoraţi (...) cu toate tinichelele 
ce se vor mai născoci pe viitor?”

Oare ce-ar scrie azi?

Roxana FURDEAN

Î


